
MASĂ ROTUNDĂ: 
ÎNVĂTĂMÂNTUL PREUNIVERSITAR DE ISTORIE. 

' 

BILANTUL UNUI  DECENIU 
' 

Societatea de Ştiinţe Istorice a organizat în ziua de 19 februarie 2001 la 
sediu l  său o masă rotundă cu tema "Învăţământul preuniversitar de istorie .  
Bi lanţul unui  deceniu". Au participat prof. univ. dr. Alexandru Barnea, decanul 
Facultăţii de Istorie, cont. univ. dr. Bogdan Murgescu, cercetător ştiinţific dr. Laura 
Căpiţă, profesor Dragoş Marinescu de la Şcoala generală 1 48, profesor Marilena 
Bercea de la Liceul Traian Vuia, ambele din Bucureşti. A moderat profesor dr. 
Bogdan Teodorescu. 

Am reţinut pentru dumneavoastră, cele ce urmează: 
A. Barnea: - Este nevoie ca în învăţământul preuniversitar să existe o 

atitudine mai clară şi cât de cât coerentă privind proprii le nevoi, de la programe la 
manuale, şi de la plan la numărul de ore, până la împărtăşirea acestei ştiinţe 
elevilor şi cât din ceea ce formăm trebuie să fie reţinut şi mai degrabă format, şi 
nu neapărat memorat. Şi cu asta cred că se poate trece la o anumită discuţie . . .  

Dragoş Marinescu : - Istoria este o ştiinţă a izvoarelor şi specialişti i 
trebuie tot timpul să găsească ceva nou o nouă interpretare, să recitească textele 
şi să facă critică, iar aşa ceva nu se poate dacă nu acceptăm şi argumentele 
celorlalţi de lângă noi. În legătură cu "Societatea de istorie" profesorii din şcolile 
generale şi liceu sunt practic rupţi de ea, nu există o comunicare cu conducerea 
acestei societăţi. probabil nici nu se ştie cu exactitate câţi membri există, probabil 
nu se cunoaşte nici statutul acestei societăţi, amănunte despre ce vrea să facă 
societatea ca să ajute profesorii de istorie. 

Reforma învătămîntului de istorie 
' 

- locul disciplinei în planurile de învăţământ -

Bogdan Teodorescu :  - Aş dori să organizăm puţin discuţia noastră. 
pentru început cred că ar fi util să aflăm opiniile dumneavoastră despre reforma 
învăţământului de Istorie, ce credeţi că este bun şi merită să fie continuat, ce şi în 
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ce anume măsură viaţa dumneavoastră, ca profesor, a fost astfel într-un fel sau 
altul influenţată? 

Marilena Bercea: - Să discutăm mai întâi despre numărul de ore pentru 
că este necesară o anaiiză care să plece de la fiecare în parte şi să ajungă la cei 
care iau decizi i .  Deci să vedem cum ne-au fost afectate activităţi le datorită 
acestor schimbări. Ca profesor nu ştiu dacă pot să spun că am fost afectată, 
pentru că sunt suficient de maleabilă ca să mă schimb. Dar elevul este foarte 
afectat, pentru că el nu înţelege foarte clar ce se întâmplă, ce i se întâmplă lui 
sau fratelui său mai mic. A terminat clasa a X-a, fratele său intră în clasa a IX-a, 
şi ce face el într-a IX-a n-a făcut cel care a terminat clasa a X-a. Şi asta creează 
o anumită stare negativă. Te priveşte ca pe un neserios, pe tine, profesorul de la 
catedră, ca pe un om care nu eşti în stare să-i spui foarte exact care este 
activitatea lui într-o unitate de timp, în următorii patru ani de liceu - de exemplu. 
În şcoală autoritatea profesorului este strâns legată de obiectul pe care îl predă. 
Există profesori importanţi pentru că dispun de un număr mare de ore prin planul 
de învăţământ precum şi alţii mai puţin importanţi pentru că disciplina lor are mai 
puţine ore. Din păcate noi am alunecat în categoria obiectului puţin important, a 
aceluia cu o oră pe săptămână. Ceea ce cred că este punctul de plecare, pentru 
că dacă noi reuşim prin  "Societatea de ştiinţe Istorice" să restabi l im locul 
corespunzător disciplinei noastre în planul de învăţământ, poate că îi  vom reda şi 
prestanţa. Deci cred că de-aici trebuie să pornim discuţia. 

Finalitatea reformei 

Bogdan Teodorescu : - Problema, din punctul meu de vedere, se pune 
altfel, dacă vreţi să discutăm despre numărul de ore, trebuie să stabilim, mai întâi 
ce vrem să facem în şcoală. Asta mi se pare mie important, să stabilim care sunt 
obiectivele şcolii? 

Marilena Bercea: - Păi, eu cred că ... 
Bogdan Teodorescu: - Şi în funcţie de aceste obiective să ajungem la o 

concluzie şi în legătură cu numărul de ore. 
Bogdan Murgescu: - Eu cred că e vorba de o tradiţie a numărului mare 

de ore într-o zonă şi a numărului mic de ore într-o altă zonă. 
Bogdan Teodorescu: - Nu, nu ... Eu aş spune că trebuie, mai întâi, să 

ştim ce vrem să facem cu oamenii aceştia care intră în şcoală la 6 ani, ies la 1 8, 
1 9  ani, şi apoi în funcţie de aceste obiective să vedem în ce măsură putem să 
mobilăm cu un anumit număr de ore toate disciplinele. Adică discuţia trebuie 
făcută cumva în sens inver3. 
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Marilena Bercea: - Obiectivul fundamental al l iceului cred că este crearea 
culturii generale. Eu nu cred că elevul poate fi profesionalizat într-o direcţie sau 
alta, deci obiectivul meu este ca la încheierea l iceu lu i  e l  să aibă un bagaj 
corespunzător de cultură generală şi de cultură practică în cadrul culturi i  generale 
care să-i dea acces la o meserie sau la învăţământul superior. Ideal ar fi ca toate 
discipl inele să beneficieze de două ore de studiu săptămânal în l imitele unui 
program rezonabil. Dacă la finalul şcolii elevul nu primeşte un atestat din care să 
rezulte că el se poate angaja imediat după aceea într-o întreprindere, se cheamă 
că este liceu de cultură generală, nu de specialitate? 

Cultura generală 
- un concept în schimbare -

Bogdan Teodorescu: - Eu aş pune şi această problemă şi v-aş ruga pe 
toţi să vă spuneţi părerea. Ce trebuie să înţelegem totuşi, la unna urmelor, prin 
cultură generală? Părerea mea este că într-un fel era înţeleasă cultura generală 
acum, să zicem 1 00 de ani, într-un fel era înţeleasă în interbelic, şi a ltfel este 
înţeleasă astăzi. Deci, practic, spunând aceleaşi cuvinte nu cred că înţelegem 
acelaşi lucru. 

Marilena Bercea: - Un oarecare echilibru, eu asta înţeleg acuma, pentru 
generaţi ile pe care eu le pregătesc în clipa asta, un echilibru al cunoştinţelor, nu 
un dezechi libru. Elevii noştri sunt de formaţie carteziană, ei reduc totul la nişte 
abrevieri, vorbesc în abrevieri până la urmă, şi asta face ca partea. umanistă să 
fie un fel de Cenuşăreasă. Deci ei sunt mult prea tehnologizaţi în momentul 
acesta. Pentru ei l imbajul este a + a = 2 a„., nu pot să-i scot din l imbajul acesta. 
ori eu am nevoie şi de vocabular. Deci eu asta înţeleg prin cultura generală. De 
aceea aş zice că numărul total de materii înmulţit cu doi este optimul  pentru 
planul de Învăţământ în momentul acesta, ca să echil ibrez puţin tendinţa aceasta 
strictă de informatizare, de matematizare a gândirii lor, de logică strict carteziană; 
nu pot să fac creativitate pe fondul acestei lipse de vocabular. Ei nu se exprimă 
decât în cuvinte de legătură, ei încep orice răspuns cu «deci» ,  asta înseamnă 
lipsă de lectură. Şi lipsa de lectură este consecinţa a 6 ore de matematică pe zi şi 
uneori a încă 1 2  acasă. 

Bogdan Teodorescu: - Bine, ca să nu vorbim de cei care stau în faţa 
calcu latorului tot timpul liber pe care îl au„ .  

Dragoş Marinescu: - Eu predau la şcoală generală şi am fost foarte 
surprins acum câteva luni şi despre asta aş vrea să vă vorbesc. Sunt de acord cu 
doamna profesoară. Ce trebuie să facă un absolvent de şcoală generală care 
intră la examenul de capacitate: să ştie să citească în l imba română, să ştie să 
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rezolve un exerciţiu la matematică, să cunoască noţiunile fundamentale de istoria 
şi geografia României. De asemenea să ştie să se comporte, aici alături de orele 
de dirigenţie, foarte importante sunt orele de cultură civică la care ne străduim toţi 
să dăm o formaţie, să-i educăm sau să-i îndrumăm corect. Deci măcar lucrurile 
acestea să le ştie când termină şcoala generală şi se duce apoi într-un liceu sau 
la o şcoală profesională. Am rămas, spuneam, foarte surprins de elevii din clasa 
a opta, o clasă foarte bună în şcoală la noi. l-am întrebat cam câte cărţi au citit în 
afara celor cerute la şcoală. Şi, premianta clasei, zic "Tu, câte ai citit?" Zice: "A, 
multe!" "Cam câte?" Zice "Vreo şase, şapte cărţi". La 1 4- 1 5 ani. Un copi l  de 
astăzi citeşte 6-7 cărţi de literatură, că sunt spre exemplu doar cărţi poliţiste, 
contează mai puţin. 

Bogdan Teodorescu:  - Da, şi e un elev bun ! 
Dragoş Marinescu: - Un elev bun într-o clasă bine cotată, da! Deci se 

crede că în această clasă unde până la vârsta de 1 4  ani nu s-au citit decât 
câteva cărţi, 80-90% vor lua examenul de capacitate, vor intra la liceu. lată deci 
la ce nivel am ajuns, cu cultura generală, şi eu cred că nu neapărat calculatorul 
este de vină; computerizarea, tehnologizarea, este de vină pentru aşa ceva. 
Copilul poate să înveţe foarte multe şi de la televizor, şi dintr-un ziar citit, şi de la 
computer, mai cu seamă cei care merg şi pe Internet . . .  Sunt foarte mu lte 
cunoştinţe la care are acces. Hai să spunem cartea este oarecum înlăturată, dar 
măcar să-şi dezvolte limbajul , mulţi dintre ei nu ştiu să vorbească. 

Bogdan Teodorescu: - Şi am să vă spun cu stupoare că foarte mulţi nu 
ştiu nici să scrie, chiar ajunşi în liceu. 

Bogdan Murgescu : - Încep de la părerea că cultura generală este o 
unitate dinamică, ea se schimbă. Iar sigur, cultura generală este acel set de 
cunoştinţe care permit unui individ să se integreze în societate la un nivel decent. 
Să zicem că toate ipostazele care sunt cerute unui cetăţean obişnuit nu în laturile 
sale de comunicare specializată. În acelaşi timp însă setul de cunoştinţe care era, 
să zicem, pe vremea bunicilor, s-a schimbat, inclusiv în latura sa de cunoştinţe 
istorice. Şi lucrul acesta mi se pare clar, pe vremea aceea, de exemplu, se învăţau 
mai mult cunoştinţe despre antichitate. Istoria contemporană, prin forţa lucrurilor, 
nu exista în sensul că nu trecusem la perioada interbelică, nu aveau cum să 
înveţe despre postbelic din motive lesne de înţeles. 

Bogdan Teodorescu: - Cum ştiţi, a fost o surpriză absolută pentru colegii 
profesori când în 1 99 1  au descoperit a nu şt iu câta ediţ ie a manua lu lu i  
Panaitescu - de istorie a românilor, cea scoasă la  un moment dat de  Editura 
Didactică şi Pedagogică, care se încheia practic la primul război mondial. Erau 
câteva adăugiri de genul "şi în anul 1 930 s-a urcat pe tron regele Carol al I I -iea". 

Bogdan Murgescu: - Exact ce spuneam şi eu. 
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Bogdan Teodorescu : - Da ş i  că am ajuns în  1 941 , perioada în  care Mihai 
este rege, conducător al ţării este generalul Ion Antonescu. deci practic erau trei 
fraze pentru perioada de la sfârşitul primu lu i  război mondia l ,  şi înfăptuirea 
României Mari şi până la 1 941 . Toată istoria mai recentă nu există la 1 941 , 
accentele căzând întradevăr pe istoria veche şi istoria medie. 

Bogdan Murgescu: - Vreau să vă spun altceva, în secolul al XIX-iea, de 
exemplu, se făcea aproape numai istorie creştină şi istorie antică, precum şi ceva 
Ev Mediu,  adică accentu l ,  centrul de greutate, era dimpotrivă, în acele părţi . 
Această istorie, o parte din cultura generală care ar trebui transmisă elevilor de 
discipl ina istorie, se schimbă. Se schimbă datorită schimbării istoriografiei, se 
schimbă datorită schimbării societăţi i ,  datorită trecerii t impu lu i ,  datorită unei 
mutări treptate a acentu lu i  spre epoci mai recente. După cum se schimbă 
interiorul cunoştinţelor despre o anumită epocă. Lucrul acesta este inevitabil şi 
ridică nişte probleme, pentru că noi avem uneori tendinţa să vrem să transmitem 
în şcoală prin  intermediu l  manualelor tot ceea ce am învăţat noi la vremea 
noastră şi în plus ceea ce credem noi că este important şi uti l ,  şi ceea ce 
eventual ni s-a transmis nouă când am fost elevi. De aici apare o tendinţă de 
acumulare care este în contradicţie l impede cu bugetul de timp, de ore, şi cu 
disponibil itatea de atenţie a elevilor care este ceva mai scăzută, pentru că în 
perioada noastră depăşim oarecum galaxia Guttenberg, sfera culturii numai prin 
cartea scrisă, intrăm într-o zonă în care avem mai mulţi factori care concură la 
informarea noastră, cartea tipărită este numai una dintre acestea; televizorul ,  
radioul, video ş i  altele. Şi atunci apare deci acest conflict d in  care va trebui să 
găsim o soluţie să ieşim, pentru că nu putem să încremenim predarea numai la 
felul în care ni s-a predat nouă când eram elevi, fie în 1 950, fie în 1 960, '70, sau 
când am fost unii dintre noi elevi. 

Rolul comunicării în instruire 

Marilena Bercea: - Aş vrea să vă spun că dacă eu am în clasă minimum 
25 de elevi, şi maximum 40, eu nu pot într-o oră pe săptămână să fac nici un fel 
de comunicare cu aceştia. Nu comunicare istorică! O comunicare strict umană. 
Deci eu am nevoie de un minimum de timp ca să pot să mă fac cunoscută, să-i 
cunosc, să mă cunoască, şi să pot să intru în relaţie cu ei. Pentru că altminteri fac 
un învăţământ formal: mă duc, spun ceva, mă întorc cu spatele, scriu pe tablă. 
Eu doar vorbesc de numărul de ore necesar cunoaşteri i ,  realizării unui  efect 
educativ. Mai cu seamă atunci când ora de 50 de minute, devine de fapt de 40, 
pentru că până ajungi în clasă, până notezi absenţii. . .  
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Bogdan Teodorescu: - Deci asta e, aveţi perlectă dreptate, la orice 
disciplină o singură oră pe săptămână este de fapt o risipire de resurse. Acum 
cred că am stabilit de comun acord că o oră este insuficientă. Şi eu fac anul 
acesta o experienţă interesantă, este prima oară când predau istoria la clasa a V
a şi a VI-a, într-o singură oră pe săptămână. În acelaşi timp predau la clasele de 
filologie, limbi străine, în două, respectiv trei, ore, şi pot face o comparaţie între ce 
pot realiza la acele clase şi ce realizez aici . . . ,  întâi şi întâi că într-adevăt nu e timp 
să-i cunoşti; în clasa a V-a, sunt 30 de elevi, fiecare dintre ei reprezintă o lume în 
sine şi în relaţie imediată cu toţi ceilalţi . . .  aceasta este însă o altă discuţie. Dar ca 
să continuăm, mi se pare important să abordăm şi această chestiune: ce loc ar 
trebui să ocupe istoria în ansamblul acestor cunoştinţe de cultură generală, să le 
zicem minimale, pe care elevul trebuie să le aibă la sfârşitul unui ciclu complet de 
învăţământ, fie el g imnazial sau liceal. Şi aici poate că este loc pentru opinii 
foarte diferite. 

Istoria între disciplinele de cultură generală 

A. Barnea: - N-aş vrea să intervin lung aicea, aş vrea doar să fac o 
nuanţare, nu atât elevu l ,  cât cetăţeanu l  care a trecut prin şcoală, trebuie să 
cunoască şi să aibă un set de cunoştinţe. Şi aici cred că cel mai bine să rugăm 
mai întâi pe doamna Căpiţă să ne spună, care este punctul ei de vedere în ceea 
ce priveşte obiectivele disciplinei. După aceea să vedem dacă avem motive să 
fim de acord cu aceste obiective pentru predarea istoriei. În primul rând sunt nişte 
nivele de decizie pe care trebuie să le cunoaştem, dacă decizia se ia altundeva. 

Căpiţă Laura: - Obiectivele programelor de istorie au fost conturate pe 
parcursul mai multor ani, şi cred că, în momentul în care apare un "Curriculum 
naţional" lucrurile sunt foarte legate între ele. Nu poţi să priveşti numai obiectivele 
programelor de istorie, pentru că numai asta te interesează. Trebuie să le vezi în 
primul rând în legătură cu cele din aria curriculară în care este plasată istoria. 

Bogdan Teodorescu: - "Om şi societate!" 
Laura Căpiţă: - După aceea în cadrul unui domeniu umanist mai larg, şi 

aşa mai departe, din aproape în aproape. Ceea ce se poate spune despre 
obiectivele programelor de istorie, pentru învăţământul obligatoriu este că ele 
îmbină lucruri care ţin de domeniul specific al istoriei ,  cu lucruri care ţin şi de 
cultură generală, ţin şi de toleranţă, şi de civism. adică la partea de obiective, 
chiar nu cred că avem de-a face cu problema perceperi i ,  este clar că ne 
interesează sursele istorice , terminologia de special itate şi comunicare, şi 
înţe legerea celui la lt . . .  Sch imbarea a fost practic inclusă şi în investigarea 
faptelor şi proceselor istorice. Deci practic suntem la standardele pe care cred 
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că le are acum societatea europeană. cel puţin d in  perspectiva celor care au 
lucrat la e laborarea lor. Dar privite în această reţea de relaţii cu domenii le 
apropiate, coleg ii care lucrează în învăţământ pot să aibă şi alte opini i .  dar 
privite în această reţea de relaţii şi cu domeniul academic pe care le reprezintă, 
cred că nu . . .  A, poate că sigur pot să fie spuse lucruri referitoare la acele aşa 
numite obiective de referinţă care vizează acumulările pe care ar trebui să le 
a ibă e lev i i  în f iecare an de stu d i u ,  şi momentele de progres în aceste 
acumulări . Aicea sigur că pot să fie discuţi i ,  dar . . .  

Marilena Bercea: - De foarte multă vreme e unnătoarea situaţie, inversă 
faţă de cum practica ne-o arată. La clasa a IX-a se învaţă la liceu, istorie veche şi 
medie, şi apoi modernă şi contemporană. Este invers faţă de nivelul de vârstă al 
elevului . pentru că noţiunile de istorie veche sunt foarte greu percepute de elevii 
de 1 4- 1 5  ani. Deci aici ar trebui poate să discutăm cum s-ar putea repartiza 
acestea în legătură cu posibil ităţile reale ale elevilor. Pentru că avem dificu ltăţi cu 
transmiterea acestora la clasă. 

Bogdan Teodorescu : - Da, bine,  la un moment dat atunci când se 
discutau pentru prima oară aceste programe s-a făcut şi această propunere ca 
istoria să fie studiată în sens invers, dinspre epoca contemporană spre epoca 
veche. Acum tradiţia şcolii noastre, iarăşi ne întoarcem vrând, nevrând la tradiţie, 
este a cercetării şi cunoaşterii istoriei dinspre . . .  

A. Barnea:'- Progresiv . . .  
Bogdan Teodorescu: - . . .  perioada veche spre perioada contemporană. 
Marilena Bercea: - Poate fi îmbinat învăţământul până-ntra opta, adică să 

fie o continuitate, pentru că la clasa a opta se crează o ruptură, terminăm istoria 
românilor şi apoi începem istoria universală, într-a noua, unde într-o oră, pe 
săptămână sunt 50 de noţiuni de transmis, spre exemplu la lecţia despre indo
europeni. 

Laura Căpiţă: - În manual sau în programă? 
Merilena Bercea: - Nu, în manual vorbesc. Staţi puţin că vă spun şi de 

programă, vă spun şi din programă câte sunt tot într-o oră. lată la lecţia despre 
Umanism, la clasa a zecea, sunt 4 noţiuni: pleiadă, scolastică, utopie, umanism, 
într-o oră patru noţiuni foarte complicate! 

Laura Căpiţă: - Câtă vreme programa nu mai stabi leşte foarte exact 
numărul de ore pentru fiecare temă, profesorul poate să decidă. Este adevărat 
puteţi deci să vă concentraţi. . .  , mi-aş păstra o perioadă mai mare de timp pentru 
acele lecţii mai bogate în conţinut; în altele, unde mă pot baza pe nişte acumulări 
aş putea să strâng . . .  
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Mari lena Bercea: - Da, este adevărat, dar la un buget de o oră pe 
săptămână este foarte greu de făcut aşa. Prefer să lucrez pe principiul: puţin şi 
bine, decât mult şi prost. 

Laura Căpiţă: - Lucrurile puteau să fie mult mai bine rezolvate dacă era 
un singur curs de istorie în care se integrau domeniile, aşa cum practic se şi 
întâmplă. 

Marilena Bercea: - De fapt la istorie nu sunt două obiecte, de fapt sunt 3 

+ 1 ,  pentru că elevu l percepe obiectul nu în funcţie de continuitatea sa, ci îl 
percepe în funcţie de anul şcolar în care se află. El spune: "sunt în clasa a noua, 
fac Universală, într-a zecea fac Universală, într-a unsprezecea fac Universală". El 
împarte la trei obiecte. 

(Va urma) 
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